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PROBLEMS OF CONSTITUTIONAL AND LEGAL DEVELOPMENT 
OF THE REPUBLIC OF KAZAKHSTAN 

IN THE CONDITIONS OF SOVEREIGNTY

Abstract. Consecutive development and effective implementation of fundamental state programs in the field of 
state and legal development of the Republic of Kazakhstan show huge value of the law in force as the effective social 
regulator. The main problems of social, economic and political activity of the society were solved in the legal form. 
The Kazakhstan’s Law is designed to provide freedom of people and protection of their interests, to modernize 
society, to create the high level of welfare. In the modern conditions the big role belongs to the state ideology, which 
reflects the interests, outlook and ideals of the state and society, plays the major defining role in the development of 
the country. Certainly, the state ideology is extremely necessary for the state at each stage of its construction, since it 
comprises a certain potential of the integration of the society and self-identification of the state in the world 
community. The lack of the political ideology capable to explain the national purposes and ideals, doesn’t allow 
integrating all sectors of the society, rather surely. The creative role of the modern law in the conditions of 
modernization of the activity of the state and society defines need of formation and development of the number of 
the directions for the theory of state and law.

Key words: ideological system, state ideology, political life, political decisionsб destabilizing factors, 
perestroika processes, spiritual sphere, mass disorientation, identification loss, identification values.

The relevance of the topic. The independent existence o f Kazakhstan began on October 25, 1990, 
with the acceptance o f Article 6 o f the Declaration o f State Sovereignty, which established that “the state 
authority in the Kazakh SSR has leadership, independence, and completeness within the Union Republic”. 
On December 16, 1991, in addition to the sovereignty declaration, a new law establishing the state 
independence o f the Republic o f Kazakhstan was approved”.

After achieving independence, Kazakhstan faced the problems, regarding the formation, 
strengthening, and perfection o f its statehood. The disintegration of the Soviet Union, in contrast to other 
regions o f the planet, “has resulted not necessarily in the formation o f essentially new states, but in the 
revival of lost statehood from last times for lands with deep historical roots” [1, p.88].

A sovereign republic must decide many urgent and vital problems, such as: transition from one 
economic system to another; development o f the process o f democratization; preservation and strength­
ening of social and interethnic stability; determination o f foreign policy; preservation o f territorial 
integrity; problems o f conformity in legislation to accepted models o f development; development of 
integrated processes in the context o f international cooperative frameworks, such as the Commonwealth of 
Independent States (CIS).
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The peaceful achievement of independent statehood was a distinctive feature of Kazakhstan’s 
particular variant of sovereignty. This peacefulness allowed state-building to begin upon the old 
management system. Through gradual reforms the old system underwent slow and painless transformation 
to the modern state.

At the first stage in the construction of statehood, at the end of 1991, significant rand important 
reforms in the economic relations were held. Laws concerning private property and enterprise were 
enacted, opened the way to further reforms and privatization initiatives. New social institutions, reflection 
of new requirements of the changing society, have begun to flourish.

The year of 1992 began the next stage in Kazakhstan’s forming statehood. This included: the creation 
of the armed forces of the new republic; the creation and formal acceptance of new state symbols; further 
transformations in the economy, such as liberalization of prices and increasing commercialization of the 
separate spheres of manufacturing. It was also a year of external policy triumphs for Kazakhstan. 
Kazakhstan became a member of the world community of independent nations and was admitted to the 
United Nations Organization (UNO) on March 2, 1992. Kazakhstan was also admitted to the United 
Nations Educational, Scientific and Cultural Organization (UNESCO) on May 22, 1992, and on July 10, 
1992 signed the final act of the OSCE. With the establishment of National Agency for Foreign Investment, 
the work began in earnest to attract world-wide interest in Kazakhstan’s financial development.

M aterials and m ethods of research. The work on the Constitution of Kazakhstan emphasized 
statehood while encompassing the complex conditions and political disagreements left in the wake of the 
Soviet Union’s demise, as well as social and psychological problems of adaptation in the face of new 
conditions. The conditions for Kazakhstan’s society during this period (characterized by sharp decline of 
economic conditions aggravated by inflation, rampant non-payments of debts, increasing unemployment, 
reduced production, and deteriorating quality of life) reflected the irony of personal improvement gained 
by citizenship in the sovereign state. Coupled with the economic downturn was an upsurge of movements, 
based on national and ethnic identities, whose vocal opinions surrounded the constitutional debate. Chief 
among these opinions were concerns of the ethnic Russians in Kazakhstan and in the neighboring Russian 
Federation, regarding language and citizenship in the new nation. Mass media campaigns on behalf of 
Kazakhstan’s Russians served to cast doubt on the Russian Federation’s respect for its new CIS partners 
[2, р.6].

The Constitution of Kazakhstan has legally established the strong presidential republic with 
distribution of powers among three branches of authority: legislative, executive and judicial. In our 
country steady and successive institution of strong state authority has been created, that allows for the 
stability of all internal political processes.

The Constitution of 1995 has almost fixed, that the Republic of Kazakhstan approves itself as the 
democratic, secular, legal and social state, higher values of which are the person, his life, rights and 
freedoms. The new Supreme Law of the independent state predetermines qualitative parameters and 
steady development of the state. In accordance with the constitution, the state of Kazakhstan is 
characterized as unitary and integral. The main characteristic of the unitary state are the independent 
bodies. The unitary state assumes uniform citizenship, legislation, and a system of state authority. The 
efficacy of the government of Kazakhstan is expressed in three aspects:

(1) No one government body or political organization can ignore or stop the activity of 
constitutionally established institutions or uncontrollably carry out imperious functions, leading to the 
abolition of the constitutional system or usurpation of authority by violence;

(2) The functional division of authorities assures the appropriate organization of legislative, 
executive, and judicial mechanisms. The legislative authority is limited by referendum, by direct choices 
of the president via his direct veto, and by Constitutional Council. Its internal restriction is the two- 
chamber construction of Parliament. Executive authority is limited by the responsibility before Parliament 
and the valid character of the normative acts it issues. Judicial authority is subordinated to the Constitution 
and law, and its internal division is embodied in the Constitutional Court’s allocation from the general 
judicial system, the powers of the prosecutor’s office, the courts, etc.

(3) The constitution provides legal and economic conditions of state development on the basis of the 
self-management of various communities: regional, local, ethnic, cultural, social, industrial, religious, etc. 
In the same vein the division of functions between the economic and political system is carried out.

30 8



ISSN 2224-5294 Series of social and human sciences 4. 2020

Research results. Kazakhstan is rich in natural resources, with proven oil reserves in the Tengiz 
fields. These fields alone are about twice those of Alaska’s North Slope. Most world oil companies have 
acquired, or are acquiring, concessions in Kazakhstan while negotiations are underway with various 
foreign companies to build refineries and pipelines to bring the petroleum to market. Oil alone is not the 
sole resource. The republic can boast of having the entire periodic table of elements in exportable 
quantities. For example, development has begun of the Bakyrchik gold fields, financed by shares sold on 
the London stock exchange. Although these developments are being pursued by state owned companies, 
there is considerable movement of capital into the private sector. Most of it appears to be illegal but 
sufficient to support the growth of subsidiary service industries, such as the Mercedes Benz dealership and 
service center in Almaty [3, р.81].

Just as in Russia and the other republics of the former USSR, the processes of modernization and the 
transformations of Kazakhstan’s economy in twenty seven years of independence have passed along the 
difficult and inconsistent path. The general factors, which always distinguish the economies of all the CIS 
states, include, first of all, the inheritance of a uniform economic complex, as well as a major 
disproportion between extractive and manufacturing industries, and between heavy and light industries
[4].

Despite the years of centralized economy and the difficulties, attending the period of transition from 
totalitarian to democratic government, Kazakhstan could claim potentially powerful industrial base. The 
Soviet Union’s regional policy of economic development worked to the detriment of all its constituent 
republics in economic self-sufficiency, guaranteeing dependence on the center. In Kazakhstan, this 
regional policy deployed limited arsenal of tools [5, P.122]. The construction of enterprises in the regions 
at an expense often beyond the state budget’s means was basic and fundamental. Another tool was the 
state’s subsidizing of local and republic budgets from the state budget in order to finance social 
development. In Kazakhstan, the size of the subsidy actually reached 30% to 40% of the budget. The 
peculiarity of this mechanism of regional development was based on the basic investments for social 
development, came from the central budget, there was, consequently, no regional social planning entity, 
and, moreover, no spatial organization of economic development at the republic level [6, р.188].

The market reforms and strategic plans for socio-economic development in Kazakhstan are projected 
in three stages over fifteen to twenty years period. During the first period a significant part of state 
properties were privatized; the consumer markets were normalized; and the macro-economy stabilized. 
The following seven to eight years is dedicated to directing the new economy and developing an economic 
infrastructure, supporting an advanced market for goods, capital, and labor. In the third stage, the period of 
five to seven years, the aim is to develop an open economy and to enter the ranks of the world’s 
industrialized nations [7, р.151].

Domestic legislation and international legal acts, ratified by our state, are among the indisputable 
attributes of nationhood. Now we can remind that the primary parts of the 1995 Constitution of 
Kazakhstan are the conventional norms of international law, ratified by the Republic of Kazakhstan. They 
include international treaties, conventions and agreements, which have a priority above most national 
legislation. Thus, the 1995 Constitution, being based on the continuity of legal principles, proclaimed 
Kazakhstan as “democratic, unitarian, secular, legal, and social state”. After the legitimization of its 
sovereignty by the people and recognition by the world community, Kazakhstan will turn its focus inward 
and work for harmonious social function. This means that Kazakhstan is not a class-based or ethno-cratic 
state, and it provides the social programs and softens interethnic and social conflicts [8, р.81].

Supreme Law, realizing the merger of public and state institutions, creates favorable opportunities for 
an active and teleological formation of the civil society. Recognition of such ideological and political 
diversity also allows for the creation of an independent mass media [9, р.91].

Considering the results and prospects of Kazakhstan’s achievement of statehood, we can note the 
following:

(1) As history has witnessed, each society needs a strengthening of statehood in order to achieve 
stability and prosperity. Statehood by itself appears to be the driving force in the development of any 
people. The present and future of any nation depend on its solidity and perfection;

(2) Kazakhstan, as a new sovereign state, must take into the account the experiences of other 
nations and of its own past as it grows in 21-st century. We should note that in “The Concept of Formation 
of State Identity in the Development of Kazakhstan’s Statehood” brings the cultural and social growth in
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two major areas. The first relates to the economic, social, and cultural integration with the rest o f the 
world and the community o f nations, as well as social integration within the uniform national state.

Integration with the world implies recognition by the community o f Kazakhstan as fully realized 
independent state. Integration within the country, likewise, requires the citizenry’s collective belief in their 
nation’s independent status. The confluence o f these internal and external dynamics is vital to 
Kazakhstan’s own true achievement o f independent statehood.

Kazakhstan is the historically motivated initial ethnic center o f the Kazakh people. Hence, one may 
say that state identity must include the preservation and development o f the Kazakhs as the main ethnic 
unit with their culture, way of life, language and traditions. The determination o f Kazakhstan as the 
national state must first recognize this quality by itself. However, one must not forget that the national 
revival o f the Kazakh people, who for centuries populated the territory o f modern Kazakhstan, should not 
be of nationalistic character [10, p.5].

The Constitution of Kazakhstan holds that the Republic, as a national state, expresses the interests of 
its whole population, independent o f ethnic origin. The ideology o f universalism, therefore, instead o f the 
principle o f internationalism, is o f particular significance. The basic idea o f universalism is that all ethnic 
groups are given equal rights and possibilities for development, with no discrimination. Moreover, the 
proposed ideology o f universalism could be the national idea o f the Kazakh people as the spiritual leader 
o f the national groups, populating Kazakhstan. The main element for consolidation o f the peoples of 
Kazakhstan, consisting o f the Kazakh nation and representatives o f the other nationalities, is the 
Constitution.

Conclusion. In the conclusion we would like to remind again, that the Constitution declares equal 
rights to all citizens o f the Republic, irrespective o f their nationalities, religion, status, etc. All state bodies, 
officials, and citizens should carry out their directives according to this most important constitutional 
principle, in order to achieve the interethnic consent and unity of Kazakhstan’s people. Kazakhstan can’t 
simply follow the example o f Western democracies that would contradict its own process o f liberalization 
and economic modernization and weaken the role of the nation state, as the source o f national identity. 
Incorporation o f traditional Kazakh social institutions is vital in creating the state, which follows the lead 
o f Western nations yet achieves the model o f social and economic development unique among the nations 
o f today’s world.

3.K. Aюпова1, Д.6. К¥сайынов2, С.С. Джанкадыров2,
Ж.К. Мадалиева2, С.Н. Сабикенов2

1 Казац улттыц аграрлыц университет^ Aлматы, Казахстан;
2 Абай атындагы Казац улттыц педагогикалыц университет^ Aлматы, Казацстан

КАЗАХСТАН РЕСПУБЛИКАСЫНДАГЫ КАЗ1РП ЗАМАНГЫ 
КОНСТИТУЦИЯЛЬЩ РЕФОРМАЛАР ТУРАЛЫ

Аннотация. Казацстанныц цазipгi цоFамды одан эpi демократияландыру жолындаты басты мшдеп -  
жаца тарихи дэуipдiц талаптарына жауап беpуi мен демократиялыц реформаларды одан эpi iлгеpiлетуге, 
елдщ табысты саяси, элеуметлк-экономикалыц жэне мэдени дамуына «ыцпал ет^ тшс цазipгi заманFы 
Конституцияны жетiлдipу. Конституция -  шынайылыцца жауап беретш зац, ал ©згерютер мен толыцтырулар 
енпзу цажет болранда оларды бектп, жузеге асыруы тшс. KодданыстаFы Конституция декларативп 
постулаттарды емес, мемлекеттщ демократиялыц жетюпктерш бейту ушш цажет. Ел тэуелаздшнщ 
бастауына назар аудара отырып, «Казацсташ'а жаца шынайы жэне болашацца аяц басцан жэне алдыщы 
урпацтыц тэжipибесiн, жарцын болашацца деген сешм цалыптастыpFан негiзгi зац цажет болраны аныц. 
Тэуелсiз Казацстанныц Конституциясы халыцтыц ашыц жэне демократиялыц цоFам цуруына цажет негiзгi 
цаFидаттаpды бекл^ тиiс едi». 28 цацтар 1993 ж. Казацстан Республикасыныц ЖоFаpFы Кецес егемен 
мемлекеттiц бipiншi Конституциясын цабылдады, ол Казацстанныц мемлекеттiк тэуелсiздiгiн нынийтуда, 
азаматтардыц кец цуцыцтары мен бостандыцтарын жариялауда оныц еpкiн бiлдipетiн, халыцца цызмет етуге 
аpналFан мемлекеттiц жаца органдарын цуруда ipi мацызFа ие болды. К©п узамай, Казацстанныц бipiншi 
Конституциясыныц кYшiне енгеннен кейiн оныц кемшшктер^ ец алдымен, нацты элеуметпк-экономикалыц 
жэне саяси Yдеpiстеpден алшацтыFы аныцталды. Негiзгi Зац Yмiттi ацтамады. Онда мемлекетпк,
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экономикалык жэне элеуметпк удерютерд1 дамытудын максаттары мен басымдыктары айкындалмаFан ед1. 
Непзп занда турл1 мемлекетпк институттар арасында туындайтын келюпеушшктерд1 енсеру тетжтершщ 
болмауы билштщ аткарушы жэне зан шыFарушы тармактары арасындаFы кайшылыктардын объективп eсу 
себептершщ б1р1 болып саналады. 1993 жылFы улгвдеп Конституция мемлекетпк курылымды жет1лд1ру, 
элеуметпк-экономикалык жэне саяси реформаларды одан эр1 дамыту жолында кукыктык турFыда тоскауыл 
болды. Даму эволюциясында баскару туршдеп eзгерiстердi бастан eткiздi. 1993 жылFы Конституцияда бул 
суракка накты жауап болFан жок. Тэуелазджтщ алFашкы жылдарында Казакстанда президентпк жэне 
парламентпк республиканын белгшер1 болFан. Б1р жаFынан, Президент мемлекет басшысы болды. Ек1нш1 
жаFынан, Конституциянын «мемлекет, онын органдары мен институттары» деген III бeлiмiнде ЖоFарFы 
Кенес туралы басшы Президент туралы бастаудын алдында жоFары eкiлдi органнын мемлекетпк 
иерархиядаFы устемдшне болжам жасады. Казакстандыктар eз тандауын жасады жэне колданыстаFы 
Конституция Казакстан Республикасынын президентпк республика ретшде жариялады. Президентпк 
баскару нысанын тандау кездейсок емес еда. Баскарудын дэл осы тур1 Казакстаннын калыптасу жаFдайында 
онтайлы болып саналады жэне коFамнын саяси жэне экономикалык жуйелерш табысты реформалау ушш 
барлык колайлы алFышарттар жасады. Мемлекет басшысынын мэртебеа -  «бил1к тармактарынан жоFары 
орналаскан», мемлекетпк органдардын жумысын уйлеспретш «««решк функцияларды» iC жуз1нде 
орындайтын мэртебе. Осынын барлыFы «... коFамнын саяси жэне экономикалык жуйелерш кайта 
реформалауFа барынша колайлы алFышарттар жасауFа мумшндш беред! Элеуметпк жаFынан да дэл солай». 
Президенттщ жуйеден тыс жавдайы Yкiметке де тэн. Егер 1993 жылFы Конституция бойынша Президент 
аткарушы билжтщ бiрынFай жуйесш баскарFан мемлекет басшысы болса, 1995 жылFы Конституция 
бойынша Президент осы тармакка енбеген. Занды турде Yкiметтiн дербестш аныкталды. Президент Yкiметтi 
калыптастыру, стратегиялык баFыттарды айкындау, сондай-ак Yкiметтiн Президент алдында есеп беруде 
OFан катысты непзп рeлдi сактап калды. Осы аркылы президентпк баскару нысанынын казакстандык 
улпсшщ непзп белгшер1 аныкталды, ол кешннен даму барысында президентк-парламентпк баскару 
нысанына кeштi. Казакстан Республикасынын мемлекетпк жэне кукыктык даму саласындаFы 1ргел1 
мемлекетпк баFдарламаларды дэйекп турде дамыту жэне тшмд1 юке асыру колданыстаFы заннаманын тшмд1 
элеуметпк реттеуш ретщдеп маныздылыFын кeрсетедi. Себеб1 коFамнын элеуметпк-экономикалык жэне 
саяси eмiрiнiн непзп мэселелер1 кукыктык формада шешшед1. Казакстандык кукык адам ершндшн 
камтамасыз ету, муддесш корFау, коFамды ж а^ы ^у , онын эл-аукатынын жоFары денгешн камтамасыз етуге 
баFытталFан. Каз1рп жаFдайда мемлекет пен коFам мудделерш, идеологиясын жэне идеалын кeрсететiн 
мемлекетпк идеология ел дамуында манызды рeл аткарады. Эрине, мемлекет ушш мемлекетпк идеология 
онын курылуынын эрб1р кезещнде аса манызды болып саналады, себеб1 ол коFамды интеграциялау жэне 
элемдж коFамдастыкта мемлекеттщ eзiн-eзi тануы ушш белгш б1р элеуетп камтиды. ¥лттык максат пен 
мураттарды тус1нд1руге кабшетп саяси идеологиянын жоктыFы себепп коFамнын барлык топтарын тшмд1 
интеграциялауFа мумшндш бермейд! Мемлекет пен коFам eмiрiнiн барлык аспектшерш жанFырту 
турFысынан каз1рп заннын шыFармашылык рeлi мемлекет пен кукык теориясындаFы б1ркатар баFыттарды 
калыптастыру мен дамыту кажеттшпн аныктайды.

Тушн сездер: конституциялык реформа, парламентпк баскару, саяси eмiр, саяси шеш1мдер, 
тураксыздандырушы факторлар, кайта куру удер!стер1, рухани сала, букаралык бейтараптандыру, 
сэйкестенд1руд1 жоFалту, сэйкестенд1ру кундылыктары.
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1 Казахский национальный аграрный университет, Алматы, Казахстан;
2 Казахский национальный педагогический университет им. Абая, Алматы, Казахстан

О СОВРЕМЕННЫХ КОНСТИТУЦИОННЫХ РЕФОРМАХ 
В РЕСПУБЛИКЕ КАЗАХСТАН

Аннотация. Главная задача современного Казахстана по пути дальнейшей демократизации общества 
заключается в совершенствовании современной Конституции, которая должна отвечать требованиям новой 
исторической эпохи и способствовать дальнейшему продвижению демократических реформ, успешному 
политическому, социально-экономическому и культурному развитию страны. Конституция -  это закон, 
который должен отвечать реалиям дня, а если созрела необходимость во введении изменений и дополнений, 
то их надо закреплять и осуществлять. Это необходимо для того, чтобы действующая Конституция 
закрепляла не декларативные постулаты, а существующие демократические достижения государства. 
Обращаясь к истокам независимости страны, очевидно, что «Казахстану нужен был такой Основной Закон, 
который бы шел «нога в ногу» с новыми реалиями и перспективами и сосредотачивал на своих страницах
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опыт предыдущих поколений и уверенность на лучшее будущее. Конституция независимого Казахстана 
должна была закрепить основные принципы, по которым народ собирался строить открытое и 
демократическое общество». 28 января 1993 г. Верховный Совет Республики Казахстан принял первую 
Конституцию суверенного независимого государства, которая имела большое значение в укреплении 
государственной независимости Казахстана, создании новых органов государства, призванных служить 
народу, выражающих его волю в провозглашении широких прав и свобод граждан. Но вскоре, после 
вступления в силу первой казахстанской Конституции, стали очевидны её недостатки, прежде всего, 
оторванность от реальных социально-экономических и политических процессов. Основной Закон не 
оправдал ожиданий. В нём не были определены цели и приоритеты развития государственных, 
экономических и социальных процессов. Отсутствие в Основном Законе механизмов преодоления 
разногласий, возникающих между различными государственными институтами, явилось одной из причин 
объективного нарастания противоречий между исполнительной и законодательной ветвями власти. 
Конституция образца 1993 года стала правовым препятствием на пути совершенствования государственного 
устройства, дальнейшего развития социально-экономических и политических реформ. Эволюцию своего 
развития претерпел вопрос формы правления. В Конституции 1993 года четкого ответа на этот вопрос не 
было. В первые годы независимости в Казахстане имелись одновременно признаки как президентской, так и 
парламентской республики. С одной стороны, Президент являлся Главой государства. С другой стороны, 
раздел III Конституции «Государство, его органы и институты», в котором глава о Верховном Совете 
предшествовала главе о Президенте, предполагал верховенство высшего представительного органа в 
государственной иерархии. Казахстанцы сделали свой выбор, и действующая Конституция провозгласила 
Казахстан президентской республикой. Выбор президентской формы правления, был неслучаен. Именно эта 
форма правления являлась оптимальной в условиях становления Казахстана и создавала все наиболее 
благоприятные предпосылки для успешного реформирования политической и экономической систем 
общества. Статус Главы государства -  это статус «находящегося над ветвями власти», фактически 
исполняющего «арбитражные функции», согласовывающие работу органов государственной власти. Все это 
«позволяет ... создать наиболее благоприятные предпосылки для успешного необратимого реформирования 
политической и экономической систем общества. То же самое и в социальном плане». Надсистемное 
положение Президента характерно и в отношении Правительства. Если по Конституции 1993 года Президент 
являлся Главой государства, возглавлявший единую систему исполнительной власти, то по Конституции 
1995 года Президент уже не входит в эту ветвь. Юридически была определена самостоятельность 
Правительства. За Президентом сохранялась ключевая роль в отношении Правительства при его 
формировании, определении стратегических направлений, а также подотчетности Правительства перед 
Президентом. Этим определялись основные черты казахстанской модели президентской формы правления, 
которая в последующем развитии перешла в президентско-парламентскую форму правления. 
Последовательная разработка и действенная реализация фундаментальных государственных программ в 
области государственно-правового развития Республики Казахстан показывают огромное значение 
действующего права в качестве эффективного социального регулятора. Поскольку именно в правовой форме 
решаются основные проблемы социально-экономической и политической жизнедеятельности общества. 
Казахстанское право призвано обеспечивать свободу людей и защиту их интересов, модернизировать 
общество, создать высокий уровень его благосостояния. В современных условиях большая роль 
принадлежит государственной идеологии, которая отражает интересы, мировоззрение и идеалы государства 
и общества, играет важнейшую определяющую роль в развитии страны. Безусловно, государственная 
идеология крайне необходима государству на каждом этапе его строительства, т.к. она заключает в себе 
определенный потенциал интеграции общества и самоидентификации государства в мировом сообществе. 
Именно отсутствие политической идеологии, способной эффективно объяснить общенациональные цели и 
идеалы, не позволяет достаточно уверенно интегрировать все слои общества. Созидательная роль 
современного права в условиях модернизации всех сторон жизнедеятельности государства и общества 
определяет необходимость формирования и развития целого ряда направлений в теории государства и права.

Ключевые слова: конституционная реформа, парламентское управление, политическая жизнь, 
политические решения, дестабилизирующие факторы, перестроечные процессы, духовная сфера, массовая 
дезориентация, утрата идентификации, идентификационные ценности.
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